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1 N S E R Ţ 1 U N I L E .
Pentru odată 14 fii., — de douăori 24 fii., — 

rândul cu litere garmond.
de treiori 80 fiii]

0 Elveţie orientală,!
Y.

— Articol final. —
Am ajuns acolo, unde voiam 

să ajungem, la politica compatrio
ţilor noştri Saşi. Nu-i înfruntăm 
pentru p litica lor de oportunitate. 
Din contră, am declarat de mai 
multeori, că e dreptul lor să-şi cro
iască politica, care lor le prieşte şi 
care e folositoare pentru ei. Sunt 
un popor mic, o mână de oameni, 
dar au instituţiuni multe şi frumoase 
de tot soiul, au bogăţii mari, lu
cruri pe cari uşor le-ar putea perde, 
dacă nu ar face politica pe care o 
fac. In locul lor, noi tocmai aşa 
am face. Ba dacă ar merge după 
noi, cei dela foaia aceasta, cari sun
tem chemaţi şi datori să continuăm 
politica marelui Şaguna, întemeieto
rul ziarului acestuia, tot aşa o po
litică am inaugura, cum e a Saşi
lor, pentrucă nu odată a spus Şa
guna : „Eu nu pot să fac altă poli
tică, decât una care convine guver
nului“. Şi Şaguna aşa a înţeles şi 
activitatea parlamentară, ca un grup 
mai mare de deputaţi români se 
apere în dietă, în  înţelegere cu g u 
vernul, interesele mari ale poporu
lui românesc din patria aceasta. 
Obştea românească a decretat însă 
altă politică, şi noi trebue să mer
gem cu mulţimea.

Aşadară politica Saşilor, deşi nu 
nu se încântă, totuşi nu ne supără. 
Ce ne supără, ce ne vatămă, este 
modul cum şi-o motivează ei în faţa 
celor nemulţămiţi cu ea dintre oa
menii lor proprii, cari fac imputări de
putaţilor lor, că de ce nu merg mână 
în mână cu deputaţii naţionalişti 
din dietă? Argumentarea lor e a- 
ceasta: Nu putem, pentrucă naţio
nalităţile celelalte vreau federalisa- 
rea ţării; nu putem, pentrucă Ro
mânii vreau o Daco-Românie; nu 
putem, pentrucă Românii vreau au
tonomia Transilvaniei; nu putem, 
pentrucă interesele noastre sunt le
gate de ale Maghiarilor, şi numai cu 
ei împreună putem să ne apărăm în 
contra primejdiei române, în contra 
cutropirei noastre de cătră elementul 
românesc. Aceste argumente le gă
sim în fiecare eserciţiu de stil ori 
oratorie al unora dintre deputaţii 
saşi.

Ei bine, cumcă naţionalităţile 
nemaghiare nu voesc federalisarea 
ţării şi împărţirea ei în i cantoane, 
am arătat în articolele premergă
toare. Iar cumcă Românii nu vreau o 
Daco-Românie, idee de altcum pusă 
în circulaţie din partea Sasului Roth  
la anul 1848, ar trebui să o ştie fie
care om cu minte trează, pentrucă, 
dupăcum a spus odată domnul Par- 
teniu Cosma în dieta ţării, ca să se 
poată înfiinţa Daco-România, trebue 
desfiinţată întâiu: Austro-Ungaria, 
Rusia, Sârbia şi Turcia ! E cu pu
tinţă lucrul acesta?

Iată ce spunea dl P. Cosma în 
şedinţa din 5 Maiu 1879 a dietei 
maghiare, când se discuta legea de
spre introducerea limbei maghiare 
în şcoalele medii;

. . .„Cu multa uşurinţă a aflat 
cu cale dlui (deputatul Ivánka Imre) 
a da espresiune şi unei insinuări cu 
mult mai grave, când zice : „Eu prea 
bucuros contribuesc la vindecarea 
adevăratelor gravamine ale naţio
nalităţilor. Insă dacă văd, că la 
spatele acelora ni-se înfăţişează o 
Daco-Românie, sau o Sârbie-mare, 
pănă la canalul Bega, atunci spre 
realisarea acestor scopuri să nu se 
ceară ajutorul Maghiarilor“. Onorată 
casă! Ar fi timpul, ca în privinţa 
frasei acesteia să ne lămurim odată. 
Aceasta e fantoma, cu care s’au de
dat unii a spăria elementul maghiar 
şi guvernul. Fantomă ('mumus) in
ventată, nu de Români, ci de aceia, 
cari au interesul, ca între Rom âni si 
M aghiari nici când să nu  se realiseze 
o apropiere sinceră, o încredere ţ i  în 
fră ţire  adevărată. Se folosesc de ea 
aceia, cari trăesc din ea, ştiind bine, 
că în momentul în care nu ar mai 
avea efect această spaimă, ei nu 
num ai că şi perd  rolul ţ i  nu  num ai 
că a r  avea per dere morală, dar ţ i  per- 
dere materială. Ce este adecă Daco- 
România? Este un bagatel, care nu
mai atunci s’ar putea realisâ, dacă 
s’ar şterge de pe faţa pământului 
Rusia, Turcia, Grecia, Sârbia şi Au
stro-Ungaria, pentrucă numai în 
atâtea staturi este răspândit elemen
tul român, care apoi din ruinele 
acestora s’ar ridica, ca un fenice, şi 
ar întemeiă Daco-România“ . . .

Ya se zică, Daco-România e o 
— nărozie!

Dacă au cerut Românii în pro
gramul lor naţional autonomia Tran
silvaniei, (pentrucă astăzi nu o mai 
cer) nu au făcut alta, decât aceea ce 
au făcut şi Saşii. Cine a cerut oare 
mai cu energie şi insistenţă acea
stă autonomie, decât tocmai Saşii, 
în representaţiunile universităţii lor 
adresate Monarhului în Septemvrie 
1865 şi Martie anul 1866? Ya să 
zică, atunci nu era crimă reclama
rea autonomiei, pentrucă Saşii o 
cereau, dar e crimă, când pe cale 
legală o cer Românii, ori o cereau 
şi Românii!

Şi în fine, cumcă nu formăm 
nici o primejdie pentru poporul cu 
care trăim de veacuri împreună, pen
tru Saşi, pot să o ştie mai bine co
mercianţii şi industriaşii saşi, cari 
dela noi trăesc.

Nu ştim zău că ar fi, dacă s’ar 
da odată lozinca din partea frun
taşilor noştri, ca să nu mai cum
pere nime dintre Români nimica 
dela Saşi. Ar veni oare amicii 
Schuller-ilor, dela Dobriţin ori din 
Miskolcz, ca să le facă pe muşteriii ?

„Ne cutropesc Românii, deci 
trebue să ne apărăm în contra lor 
cu ajutorul Maghiarilor!“ Ce vorbe 
fără rost! D’apoi că primejdia a- 
ceasta, dacă e primejdie, esistă de 
multă vreme. Pentru a o delătura, 
Saşii s’au însoţit cu toate guvernele 
din trecut, pănă şi cu al lui Bânffy. 
Şi au putut-o oare delătura? Nu. 
Românii merg înainte, cu toate pe- 
decile ce le întimpină din toate păr
ţile.

Şi apoi: „Mergem cu Maghiarii, 
pentrucă interesele noastre sunt 
identice!“ Alte vorbe fără rost, ba

false de tot. Dacă Saşii au inte
rese identice cu ale Maghiarilor, a- 
tunci de ce nu merg totdeauna cu 
ei? Nu numai la bine, ci şi la rău?! 
Dar n’au mers cu ei, decât atunci, 
când aveau piciorul în scară, cum 
au mers şi cu Românii, atunci, când 
aceştia erau stăpânii situaţiei!

Asta e deci ce nu e corect, ce 
e de dificultat în atitudinea depu
taţilor şi a conducătorilor poporului 
săsesc, adecă, înfrumseţarea purtării 
lor cu argumente false şi ofensătoare 
pentru noi, cu vorbe de insinuare 
şi de denunţare. Şi ne pare bine, 
că vedem cum şi dintre Saşi se află 
oameni, cari recunosc şi spun, că 
o astfel de purtate nu e corectă şi 
nu e folositoare poporului săsesc, cu 
care noi Românii în pace şi bună 
înţelegere voim să trăim şi mai de
parte, ca pănă acum. Nu de şoap
tele de sus, ci de şoaptele acestea 
de jos se asculte deci conducătorii 
Saşilor, pentrucă acestea sunt cele 
curate şi adevărate.

Bancă cu lturală .
In şedinţa de Sâmbătă a sinodului arhidiece- 

zan, deputatul Dr. Miron E. Cristea a propus înfiin
ţarea unei bănci mari culturale. Ideea a fost primită 
cu aprobări generale din partea sinodului şi propu
nerea a fost predată consistorialul spre studiare. Tex
tul propunerei e următoriul:

Biserica noastră dreptcredin- 
cioasă română din patrie — în urma 
greutăţilor, cu cari a avut să lupte 
în cursul veacurilor, — n'a fost în 
stare să creeze pe sama credincio
şilor ei toate acelea instituţiuni cul
turale, umanitare şi de filantropie, 
prin cari să-şi împlinească în măsură 
mai simţită înalta-i misiune, indicată 
în cuvintele evangelice ale lui Chri
stos, că pe cel gol să-l îmbrăcăm, pe 
cel flăm ând să-l sălurăm, pe cel bolnav 
să-l cercetăm, pe cel sătos să i  adâpim  
cu apa vie a credinţei, pe cel rătăcit 
să-l întoarcem la calea cea dreaptă a 
m ântuirii, pe cel cuprins de besna în- 
tunerecului să-l aducem la lum ina cu- 
noţtinţei, etc.

In intreaga metropolie cu preste 
1 milion şi 700,000 suflete abia avem 
3 seminarii, u n  liceu, o şcoală reală 
şi comercială, u n  singur gimnasiu, 
şi nici un  internat de băieţi, nici un  
institut de creştere pentru orfani, 
nici un spital. In arhidieceză n’avem 
nici o mănăstire.

N’avem un atelier pentru or
nate şi icoane bisericeşti, încât in
dustriaşi necreştini şi străini ni-au 
corcit în mod ruşinos pentru noi bi
sericile noastre strămoşeşti.

N’avem o fabrică pentru face
rea luminilor de ceară, prescrise în 
biserica noastră.

N’avem cuvenitele mijloace bă
neşti pentru retipărirea tuturor co
stisitoarelor cărţi rituale, a unei bi
blii pentru popor şi a unei biblioteci 
religioase.

N’avem suma de lipsă pentru 
întemeierea unei şcoale de cântări, 
cari au un rol atât de important în 
viaţa noastră religioasă.

Mai presus de toate, n’avem pu
terea de-a susţinea înşine şcoalele 
noastre primare din parohii şi de-a 
salariza cateheţii noştri dela dife
ritele institute străine.

Cu un cuvânt, ne copleşesc o 
mulţime de lipse.

Astfel să face, că poporul no
stru e mai înapoiat şi nu poate în- 
nainta cu aceeaşi iuţală ca şi credin
cioşii celorlalte biserici din ţară.

Drept aceea, — considerând ace
ste indispensabile trebuinţe, dela îm pli
nirea cărora atârnă viitor iu l bisericei 
ţ i  a l credincioţilor ei;

considerând îndatorirea ce o 
impune sinodului eparhial petal 8 
din §. 96 al „Sta tu tu lu i organic“, care 
în ţirâ  între agendele sinodale ţ i :  „în 
grijirea  de a afla mijloacele spre în a 
intarea culturii ţ i  a creţterii tinerim eî 
ţcolare ţ i  pentru delăturarea piedecilor 
în această p riv in ţă ;

considerând, că biserica noastră, 
atât dela centrul arhidiecezei, cât 
şi din singuraticele parohii, are un 
capital, ce atinge milioane, plasat 
pe la diferitele institute de credit 
şi economii, unde — fructificând  în  
favoru l bisericei proprietare num ai cu 
p —5 °/0 — formează un  mijloc puter
nic pentru sporirea dividendei acţiona
rilor particu lari ;

considerând, că câştigul acelor 
bănci, respective al acţionarilor lor, 
pe urma capitalelor bisericeşti în
credinţate lor, calculat d. e. şi nu
mai pe 10 ani, să urcă la suma de 
m ai m ulte sute de m ii, cari — dacă 
s'ar vărsa în  cassa eparhială a biseri
cei — ar putea servi la acoperirea 
unor însemnate trebuinţe bisericeşti 
culturale;

considerând, că — oricât ar fi 
de ideale scopurile urmărite de bi
serică — fără a ne folosi şi noi de 
mijloacele ce ni le oferă progresul 
ştiinţei financiare, cu greu vom pu
tea da înainte pe calea spre acele 
ideale :

Eu aflu de cel mai real mijloc 
pentru sporirea venitelor bisericeşti, 
mijloc pe care îl putem crea fără 
opintiri fanteziste, ci numai pe lângă 
oarecare bunăvoinţă şi însufleţire 
pentru binele nostru obştesc, a în
temeia o mare

Mancă culturală,
cu un capital social, procurat dela 
toţi fruntaşii bisericei noastre, cari 
cu considerare la misiunea sublimă 
a acestui institut, ar avea să se mul- 
ţămească cu o dividendă minimală de 
4 —5% ; iar celalalt câştig să se pună 
la disposiţia superiorităţii bisericeşti 
spre întemeierea unui fond, sau pen
tru acoperirea curentă a trebuin
ţelor ei culturale.

Sediul băncii ar fi unul din o- 
raşele, care s’ar afla mai potrivit 
pentru aceasta. Eventual s’ar putea 
preface una din băncile esistente în 
bancă culturală.

Având în vedere, că în cele 
rotund 1000 comune din arhiepis
copia Transilvaniei, cu o mulţime 
de preoţi, învăţători, advocaţi, me
dici, profesori, industriaşi, comer
cianţi şi alţi fruntaşi, s’ar putea cu 
oarecare stăruinţă procura întreg 
capitalul social de lipsă, chiar şi 
pănă la 1 milion coroane;

având în vedere, că bisericile 
— ca atari — n’ar risca nimic, de
cât ar încredinţa capitalul depus 
azi ia alte bănci, la banca cultu-
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raia, care operează în favorul lor şi 
care — având o conducere cât se 
poate de solidă — ar sta sub con
trolul mai nemijlocit al superiori
tăţii bisericeşti;

având în vedere, că o bancă 
analogă din nemijlocita noastră a- 
propiere, cu un capital social de abia
10.000 cor. a ajuns a da anual pen
tru scopuri culturale 2—300.000 co
roane ;

având în vedere, că o aseme
nea instituţiune cu scop atât de 
măreţ pentru ridicarea morală şi 
culturală a unei părţi însemnate din 
cetăţenii ţărei ar representa o mi
siune din cele mai patriotice şi deci 
trebue să întimpine cea mai largă 
bunăvoinţă, nu numai din partea 
fiilor bisericei noastre, ci şi din par
tea organelor statului;

deci, după toate acestea, înte
meiat şi pe cuprinsul §. 135 din 
„Statutul organic“, care între altele 
inpune consistorului eparhial ca 
senat epitropesc a „nisui pentru spo
rirea averii, făcând  în  această privinţă  
propuneri sinodului eparhial... ş i pen
tru  elocare fructiteră  a banilor dispo
nibili la cassa de păstrare . . . ctc.u

P r o p u n :
Să fie îndatorat consistorul ar- 

hidiecesan a studia causa întemeie
rii unei asemenea bănci culturale, 
reclamând sfatul binevoitor al frun
taşilor bisericei noastre şi opiniunea 
acelor nepreocupaţi financiari spe
cialişti, pe cari va afla de bine ai 
consulta, iar resultatul la care va 
ajunge să-l presenteze acestui sinod 
în una din sesiunile viitoare.

D r . E . M iron Cristea
deputat.

Sinodul arhidiecezan.
Şedinţa a cincia.

Ţinută Vineri, în 8 Maiu n Prezi
dent 1. P. S. Sa Arhiepiscopul şi Metro- 
politul loan Meţianu. Notar de şedinţă 
Lazar Triteanu.

Notarul Sergiu Medeanu ceteşte pro
cesul verbal al şedinţei premergătoare.

Deputatul Bern Moldovan doreşte şter
gerea interpelării făcute în şedinţa pre
mergătoare din partea deputatului Dr. Ve- 
cerdea, din procesul verbal, şi roagă pe 
domnul interpelant, să şi-o retragă şi să 
se mulţămească cu trecerea afacerei la 
consistor.

D eputatul Dr. Vecerdea crede, că in
teresul general pretinde, ca lumină să se 
facă în chestiile atinse în interpelarea sa 
de eri. Insistă, ca interpelarea S8 să ră
mână trecută la procesul verbal, aşa cum 
a făout-o.

Vorbeşte Inaltpreasfinţia Sa Arhie
piscopul şi Metropolitul loan, apoi depu
tatul 1. A. de Preda, care nu poate ad
mite ştergerea interpelării din procesul 
verbal. Victor Tordăşianu e de părerea, 
că procesul verbal să nu fie autenticat, ci 
să fie compus de nou, cu eliminarea inter
pelării din chestie.

Dr. loan Şenchea constată, că se cere 
un lucru contrar statutului organic. In
terpelaţia trebue să fie trecută în proce
sul verbal, care nu mai poate fi schimbat.

Mateiu Voileanu spune, că astfel de 
îndreptări de procese verbale s’au mai în
tâmplat.

Deputatul Parteniu Cosma nu admite 
nici o îndreptare de felul acesta. Cere se 
rămână interpelaţia în procesul verbal.

D eputatul Dr. Enea Papiu vorbeşte 
în chestie de regulament.

Procesul verbal al şedinţei trecute 
se autentică.

Petiţiunea profesorului seminarial Ti- 
motei Popovici în chestia regulării salaru
lui, se predă comisiunei organisătoare.

Deputatul Nicolae Borzea face pro
punere, pentru a se face paşii de lipsă, 
ca şi soldaţii români dela honvezime să 
primească preoţi de legea lor, ori cel pu
ţin  să fie lăsaţi la biserică.

Se predă comisiunei bisericeşti.
Se întră în ordinea de zi.
D eputatul Nicolae Ivan refsrează în 

chestia şcoalei arhidiecezane de economie, 
înfiinţată în Sibiiu. Ceteşte actul consis
torial despre donaţiunea făcută şcoalei a- 
«gesteia din partea dlui Ales. Lebu. Comisi-

unea propune luarea la cunoştinţă a în
fiinţării şcoalei de economie, cu aprobare.

Se primeşte.
Acelaşi raportor referează îu chestia 

nouelor zidiri, ce sunt de ridicat pe Io
nul din grădina „Flora*. Conzistoriul face 
raport, că din cauza scumpetei nu s’a pu
tu t gândi până acuma la ridicarea nouelor 
case. Cere însă autorizare, de a se apuca 
în toamna anului acestuia de lucru, pe 
baza schiţelor prezentate. Se va ridica o 
zidire mare şi trei vile. Comisiunea orga- 
nizătoare propune, ca sinodul să dee con- 
zistoriului autorizarea cerută.

Vorbeşte deputatul Dem. -Comşa şi 
atrage atenţiunea sinodului asupra scum
petei de material. Doreşte deci, ca numai 
zidirea mare să se clădească acuma, cele
lalte trei să rămână pentru anul viitor.

Raportorul Ivan dă lămuririle nece
sare. Se primeşte propunerea comisiunei.

Acelaşi raportor referează în chestia 
regulamentului seminarial, compus de nou, 
în urma hotărîrii sinodului din anul tre
cut, cu ascultarea părerilor corpului pro
fesoral dela seminariul arhidiecezan.

Comisiunea organizătoare propune 
aprobarea regulamentului şi punerea lui în 
aplicare, în mod provizor, cu începerea 
noului an şcolar.

Se deschide discuţie. Deputatul Dr. 
Eusebiu B. Roşea îşi exprimă temerea, că 
regulamentul va fi cerut de ministru spre 
cenzurare şi ministrul nu 1 va accepta.

Deputatul Dr. Nicolae Bălan propune, 
ca proiectul de regulament să fie privit 
ca cetit, să se iee de basă pentru discuţia 
specială şi să se între în desbaterea pe 
articole.

Vorbeşte în discuţia generală dep. De- 
metriu Comşa, cerând să fie cetite şi obser
vările corpului profesoral, făcute cu pri
vire la acest regulament.

I. P. S. Sa dă unele lămuriri, apoi 
se pune la vot propunerea deputatului 
Dr. Bălan şi se primeşte.

Se întră în discuţia specială. La in
troducere vorbeşte Dr. Nicol. Bălan şi pro
pune, ca secţiunea teologică să fie com
pletată ou al patrulea curs. La vorbirea 
lungă a deputatului Dr. Bălan răspunde 
I. P. S. Sa, Arhiepiscopul, rectificând unele 
păreri şi afirmări ale vorbitorului. E  în 
contra cursului al patrulea de teologi«, 
pentrucă prin aceasta vin îngreunaţi pă
rinţii elevilor.

Vorbeşte deputatul Dr. Miron E. 
Cristea. In  principiu e de acord cu depu
tatul Dr. Bălan, dar situaţia materială a 
arhidieoezei nu permite realizarea dorin
ţei dlui Bălan. Propune, ca propunerea să 
fie predată consistorului spre studiare.

Se cere şi se admite încheerea dis
cuţiei.

Vorbeşte deputatul Dr. V. Bologa. In 
principiu e pentru propunerea deputatului 
Dr. Bălan. Dar acum propunerea nu e ac
ceptabilă.

Să se facă întâiu seminar nou, apoi 
se va putea lua în desbatere o propunere 
de natura aceasta.

Propune deci, ca afacerea să se pre- 
dee consistoriului spre studiare.

Dr. Cristea constată, că dânsul a fă
cut deja propunere în acest înţeles. Dr. Bo
loga se alătură la propunerea lui Dr. Cristea.

Deputatul Vasile Dărnian e pentru 
propunerea deputatului Dr. Bălan. Ar con
sacra însă anul al patrulea pentru pregă
tirea practică a elevilor.

Propunătorul Dr. Bălan îşi apără pro 
punerea şi pledează de nou pentru al p a 
trulea an de teologie.

Cuvântul din urmă îl are raportorul 
Nicolae Ivan. Recomandă spre primire tex
tul din proiectul de regulament, iar pro
punerea deputatului Dr. Bălan să se pre 
dee consistoriului spre studiare.

Se ceteşte propunerea deputatului Dr. 
Bălan apoi a deputatului Dr. Cristea. Se 
pune la vot propunerea primă. întruneşte 
11 voturi, fiind contra 22. E  căzută. P ropu
nerea a doua cade de sine. Se primeşte deci 
textul din proiectul de regulament, adecă: 
introducerea, care sună a s tfe l:

„Seminariul Andreian are o secţiune 
teologică, cu curs de trei ani, şi una pe
dagogică, cu curs de patru ani. In secţi
unea teologică se pregătesc candidaţi pen
tru  cariera preoţască, iar în secţiunea pe
dagogică candidaţi pentru cariera învăţă- 
torească. Seminariul stă sub jurisdicţiunea 
consistoriului arhidiecezan. Limba de în 
văţământ şi în toate afacerile institutului 
e cea română. Patronul seminariului este 
sfântul Marele martir Nichita Romanul“.

Şedinţa se ridică la oarele 12 şi ju 
mătate, anunţându-se cea proximă pe după 
ameaz la oarele patru.

Şedinţa a şasa.
Ţinută Vineri, 8 Maiu n. după ameaz,

la oarele 4, President I. P. S. Sa Arhie

piscopul şi Metropolitul loan Meţianu, no
tar de şedinţă Dr. Nicolae Bălan.

Procesul verbal al şedinţei de dimi
neaţă se ceteşte şi se autentică, cu unele 
modificări stilare.

Se întră în ordinea de zi. Se conti
nuă discuţia specială asupra regulamentului 
seminarial.

Raportorul Nicolae lvan propune se 
fie prim it nesohimbat §-ul 1 din regu
lament.

Vorbeşte deputatul D. Comşa cerând, 
ca instructorii de muzică se fie trecuţi în 
şirul profesorilor, şi anume, ca profesori 
extraordinari. Ii respunde I. P. S. Sa Ar
hiepiscopul, că titlul de instructor s’a dat 
din anumite motive.

D eputatul Dr. Eusebiu R. Roşea e pen
tru  primirea propunerei deputatului Comşa. 
In acest înţeles vorbeşte şi deputatul Dr. 
Petru Şpan apoi deputatul Dr. Nie. Bălan.

Pusă la vot, propunerea deputatului 
Comşa se primeşte.

D eputatul Victor Păcală face mai 
multe modificări stilare, cari se primesc.

Paragraful 2 se primeşte fără discuţie.
Paragraful 8 se votează în textuarea 

propusă de deputatul Dr. 1. Stroia, anume: 
„Dotaţiunea corpului didactic se stabileşte 
prin un regulament special*.

La §-ul 4 vorbesc deputaţii D \  Bălan 
şi T. V. Gheoja, în urmă sinodul primeşte 
textul original din regulament.

La §-ul 5 face amandament şi o mo
dificare dep. Dr. N. Comşa, cari se primesc. 
In urmă se votează paragraful, încă cu un 
adaos, propus de dep. V. Păcală.

Se votează §-ul 6 neschimbat, iar §-ul 
7 cu mici modificări.

Se votează §§ ii 8, 9, 10 şi 11 fără 
schimbare.

La paragraful 12 propune deputatul 
Dr. Miron E. Cristea ţinerea de conferenţe 
didactice din partea corpului profesoral. 
Se votează paragraful cu acest amanda
ment, şi cu unele modificări stdare, pro 
puse de deputatul Dr. Bologa.

Se votează §§-ii 18 şi 14 neschimbaţi, 
iar §-ul 15 cu un adaos al deputatului 
Dr. M. E. Cristea.

Paragrafii 16 şi 17 se votează nes
chimbaţi, iar paragrafii 18—24, cu schim
bările propu-'e de deputatul Dr. Euseb. R. 
Roşea.

Se votează neschimbaţi paragrafii 25, 
26, 27 şi 28—37.

La §-ul 38 deputatul Parteniu Cosma 
propune, ca toţi paragrafii restanţi, 38—78, 
să se primească en bloc, fără discuţie.

Propunerea se primeşte, şi se primesc 
şi întregirile făcute la §§-ii 36 şi 77 din 
partea deputatului Furdui.

Inaltpreasfinţia Sa enunţă, că regula
mentul seminarial e votat în întregime.

Şedinţa se ridică la oarele 6 şi ju 
mătate, anunţându-se cea proximă pe Sâm
bătă la oarele 9 dimineaţa.

Şedinţa a şaptea.
Ţinută Sâmbătă în 9 Maiu n. S’a 

deschis la orele 9 dimineaţa. Prezident I. 
P. S. Sa Arhiepiscopul şi Metropolitul 
loan Meţianu, notar de şedinţă Lazar Iri-
teanu.

Notarul Dr. Nicol. Bălan ceteşte pro
cesul verbal al şedinţei premergătoare. 
Se autentică, cu unele modificări şi în
tregiri.

Petiţiunea preotului Stoicovici, pentru 
votarea unui ajutor anual, să predă co
misiunei petiţionare.

Deputatul Dr. Miron E. Cristea, după 
o introducere potrivită, face propunere 
pentru înfiinţarea unei bănci culturale ro
mâneşti. (0 publicăm întreagă la alt loc.)

Se consideră de urgenţă şi se dis
cută numai decât asupra ei. La propune
rea deputatului Parteniu Cosma se predă 
consistorului arhidiecezan spre studiare şi 
pregătirea unei propuneri.

Deputatul Victor Păcală face propu
nere pentru sistemizarea a două posturi 
de învăţători ambulanţi agronomi. Se de
clară asemenea de urgenţă şi se transpune 
consistorului spre studiare.

Se întră în ordinea de zi. Chestia 
zidirei noului seminar. Raportorul comisi
unei organizătoare, Dr. E. R. Roşea, espune 
fasele prin cari a trecut afacerea. Ceteşte 
raportul consistorului cătră sinod în che
stia aceasta, şi comunică, că în comisiu
nea organizătoare s’au ivit trei păreri, 
una a majorităţii, care e pentru ridicarea 
unui nou seminar în strada morii, apoi a mi
norităţii, pentru adaptarea şi lărgirea actu
alului edificiu, iar o părere separată e 
pentru ridicarea noului seminar în strada 
Schevis.

Motivează pe larg propunerea majo
rităţii din comisiune, şi pledează pentru 
ridicarea seminarului în strada morii,

Rosteşte o vorbire lungă, de aproape 
două ore, ascultată cu mare atenţiune. 
Scoate în ea la iveală cu multă putere 
de convingere toate avantagiile pe cari le 
are seminariul zidit pe loc liber. Reco
mandă deci spre primire propunerea ma
jorităţii din comis, organizătoare.

Propunerea minorităţii, de a se face 
adaptări şi întregiri la actualul seminar, 
o motivează deputatul Nicolae lvan. Roagă 
sinodul, să primească propunerea minori
tăţii din comisiunea organizătoare, din 
motive financiare.

Deputatul Parteniu Cosma are părere 
separată, de a se clădi noul seminar în 
strada Schevis, dar crede că nu e atât de 
urgentă chestia, ca să nu mai poată fi 
amânată încă 2—3 ani. Se face deci lu
cru pripit. E  de părerea, să se facă deo
camdată numai adaptări în actualul semi
nar, dar să nu se zidească nimica de nou, 
pănă la anul 1910, când se va şti, câte 
şcoale ne mai rămân. Mai e şi materialul 
acuma foarte scump. Ideea de a se zidi 
seminarul în strada Schevis, o abando
nează. Primeşte ideea de a se zidi în strada 
morii. Dar nu acuma. Deocamdată să se 
facă adaptările necesare, iar ridicarea se
minarului să se amâne.

Inaltpreasfinţia Sa, Arhiepiscopul 
loan Meţianu, încă renunţă la planul, de a 
se f*ce seminarul imediat, pe locul pe care 
se află. Nu vrea să se facă lucru pripit. 
Ar dori, să se adapteze seminariul actual 
astfel, ca să corăspundă tuturor cerinţelor, 
iar la timpul său să se zidească în strada 
morii noul seminar.

A fost un moment foarte frumos, 
sărbătoresc, cân i atât domnul Parteniu 
Cosma, cât şi I. P. S. Sa, au renunţat la ide
alurile lor, de a vedeâ ridicat seminarul 
acolo unde şi l-au dorit de un lung şir 
de ani, şi sinodul întreg, adânc impresio
nat de aceste acte de nobilă abnegaţiune, 
a erupt în puternice „Să trăiască* la 
adresa amândurora.

După aceste declaraţiuni, discuţia a 
devenit superfluă.

Sinodul dă deci îndemnizare conzis- 
toriului, să facă adaptările necesare la 
edificiul actual seminarial, iar clădirea 
noului seminar se amână, decretându-se 
în principiu, că noul seminar are să se ridice 
la timpul său în strada morii. Adaptările 
să se facă după apreoiarea conzistoriului.

Inaltpreasfinţia Sa se declară mulţămit 
cu deslegarea norocoasă a chestiei în acest 
înţeles. Sinodul erumpe de nou în sgomo- 
toase „Să trăiască

Acelaşi raportor referează în chestia 
restanţelor dela conzistor. Propune, ca 
cei vinovaţi să fie traşi la răspundere.

Se primeşte.
In chestia monografiei catedralei, ace

laşi raportor propune, ca sinodul să iee 
la cunoştinţă tipărirea monografiei şi se re
comande cartea spre procurare.

Se primeşte.
Raportorul Nicolae lvan, în numele 

comisiunei organizătoare, propune să se pre- 
dee conzistoriului rugarea profesorilor din 
Brad, în chestia dreptului lor la penzie, 
şi rugarea profes. seminarial Tim. Popoviciu, 
pentru a fi primit la fondul de penzie.

Se primeşte.
Raportorul Dr. M. E. Cristea, în nu

mele comisiunei bisericeşti, propune cu 
privire la propunerea deputatului D. Mol
dovan, de a se înfiinţâ şcoale cantorale, 
ca propunerea să se predee conzistoriului.

Se primeşte.
Acelaşi raportor referează în chestia 

propunerei deputatului Dr. Nicolae Bălan, 
de a se sista admiterea de nou a candi
daţilor de preoţie la examen de oualifioa- 
ţiune, şi propune, ca usul acesta să se 
sisteze.

Se primeşte.
A doua propunere a deputatului Dr. 

Călan, de a se introduce examene de 
concurs pentru preoţii în activitate, rapor
torul Dr. Cristea propune să nu se pri
mească.

Sinodul decide în acest înţeles.
Cu privire la propunerea deputatului 

Borzea, în chestia trim iterei honvezilor ro
mâni la biserică, se decide a se preda con
zistoriului, la propunerea aceluiaşi ra
portor.

Şedinţa proximă se anunţă pe astăzi 
după ameaz, la orele 4. Şedinţa se închee 
la orele 12 şi un sfert.

Şedinţa a opta.
Se deschide la orele 4 după ameaz, 

Sâmbătă în 9 Maiu n. Prezident I. P. S. 
Sa Arhiepiscopul şi Mitropolitul loan Me- 
ţianu, notar al şedinţei Dr. G. Proca.

Notariul Lazar Tritean ceteşte proce
sul verbal al şedinţei de înainte de a- 
meaz. Se autentioă.

înainte de a se întră în ordinea de 
zi, deputatul sinodal Dr. Nicolae Comşa in-
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terpelează în chestia unui act conzistoria), | 
trimis inspectorului regesc de şcoala din i 
Deva, referitor la pretinsa depunere de cu- . 
nună pe mormântul lui láncú, dia partea unor 
învăţă to ri; şi peste tot, în chestia puţinei 
griji ce se dă în centru, la senatul şcolar, 
învăţătorilor şi şcoalelor noastre.

Inaltpre&sfinţii Sa Arhiepiscopul loan 
Meţianu răspunde imediat, explicând cum 
s ’au întâmplat lucrurile cu actul din în 
trebare. Arată, că în interesul şcoalelor şi 
al învăţătorilor s’a făcut în arhidieceză 
mai mult decât oriunde. Să nu se facă 
deci învinuiri pe nedreptul. Spune, că atât 
dânsul, cât şi conzistoriul, între marginile 
legii, au făcut tot posibilul în interesul 
susţinerii şi dezvoltării şcoalelor noastre 
confesionale. Pentruca sinodul să se con
vingă mai de aproape despre aceasta, îl 
roagă să esmită o comisiune din sinul 
său, oare dimpreună cu dl interpelant, să 
cerceteze actele conzistoriale şi să rapor
teze despre oele aflate.

Interpelantul Dr. Nie. Com şa recu
noaşte, că I. P. S. Sa personal a făcut 
foarte mult, dar declară, că nu poate a- 
probâ principiul „capul plecat sabia nu-1 
tae ‘ , şi de aceea nu ia răspunsul I. P. S. 
Sale la cunoştinţă, în chestia actului a- 
mintit. Se plânge, că dela moartea lui 
Barcianu nu s’a dat pe seama învăţătorilor 
nici o instrucţie, nici o îndrumare în cele 
didactice şi învăţătorii stau neorientaţi în 
multe privinţe.

Nemulţămindu-1 răspunsul dat, face 
deci propuneri concrete, în scopul de a 
se face o îndreptare de lucruri.

Sinodul află de superfluă esmiterea 
comisiunei cerute de I. P. S. Sa, ia la 
cunoştinţă răspunsul I. P. S. Sale dat la 
interpelarea de sus, iar propunerile se dau 
comis, şcolare.

Se întră în ordinea de zi. Deputatul 
Dr. 1. Şenchea referează în chestia alegerii 
deputatului A. Vlaicu, că actele lipsesc, 
prin urmare verificarea nu se poate face. 
Se ia act.

Acelaşi raportor propune luarea spre 
ştire a raportului comisiunei administra
tive a fundaţiunei Şogum, şi acesteia să 
i se dee absolutor.

Se primeşte.
Raportul conzistoriului despre ma

nipularea fundaţiunei Andronic se ia ase
menea la cunoştinţă.

Racioţiniile tipografiei şi ale libră
riei arhidiecezane pe anul 1907 se iau 
spre ştire cu aprobare, îndrumându-se co- 
misiunea administrativă, să încaseze toate 
restanţele. Se dă absolutoriul obicinuit. 
Conzistoriul se îndrumă însă, să compună 
regulament pe seama fondului de penzi- 
une pentru personalul librăriei şi al ti
pografiei.

Raportul consistorial despre manipu
larea fondurilor şi fundaţiunilor asemenea 
se ia spre ştire pe anul 1907. Se dă ab- 
solutorul obicinuit.

Budgetul pe anul 1909 se votează, 
cu sumele trecute în proiectul consisto- 
rului.

Deputatul Nicolae B 'g ian  vorbeşte 
în chestie personală.

Urmează raportul comisiunei petiţio
nare. S’a constituit astfe l: prezident Teo
dor Herman, raportor Dr. G. Măcelariu.

Raportorul propune, ca toate petiţiu- 
nile intrate la sinod, în număr de 7, să se 
predee consistorului spre competentă afa
cere. Le espune pe scurt cuprinsul.

Rugarea credincioşilor din Pârău pro
voacă discuţie, la care iau parte: Dr. I. 
Şenchea, Part. Cosma şi raportorul. Se pri
meşte propunerea comisiunei, ca alegerea 
de preot din comuna numită, consistorul 
să o judece şi decidă conform regulamen
tului pentru parohii.

Raportorul Dr. I. Stroia, în numele 
comisiunei şcolare, referează în chestia 
foii pedagogice „Vatra Şcolară*. Propune 
luarea la cunoştinţă a raportului consis
torial făcut în privinţa aceasta. Se pri
meşte.

Raportul consistorului în chestia edi
tării unui anuar despre conferenţele învă- 
ţătoreşti se ia la cunoştinţă. Asemenea 
şi raportul consistorului în chestia averii 
rămase dela reuniunile învăţătoreşti.

Propunerea dep, Borzca în chestia 
catehisăni învăţăceilor dela meserii, se de
cide a se transpune congresului.

Şedinţa se ridică la orele 6 seara.

Şedinţa a nona.
Ţinută Duminecă, în 10 Maiu. S’a 

deschis la orele 10 şi jum ătate. Prezident 
I. P. S. Sa Arhiepiscopul şi Metropolitul 
loan Meţianu, notar de şedinţă Lasar 
Tri teán.

Notarul Dr. O. Broca ceteşte proce
sul verbal al şedinţei din urmă. Se au
tentică.

Deputatul Nioolae Bogdan adresează
interpelaţie în oheatia neînţelegerilor din

Braşov, şi întreabă, de ce consistoriul n’a 
eseeutat conclusul sinodal din anul trecut, 
referitor la oprirea directorului Vlaicu de 
a mai redacta foaia „Deşteptarea?u

Inaltpreasfinţia Sa răspunde imediat, 
că consistorul a dat ordin aspru directo
rului Vlaicu să sisteze foaia „ Detşeptarea“ 
iar Vlaicu a răspuns, că foaia nu e a sa. 
Mai departe consistoriul nu putea să 
meargă.

Interpelantul nu e mulţămit cu răs
punsul. Sinodul i a răspunsul la cunoştinţă, 
Interpelantul face propunere, să fie esmis 
un bărbat de valoare al bisericei noastre 
la faţa lorului, pentru a cerceta lucrurile 
din Braşov.

Propunerea nu e sprijinită, deci se 
respinge.

Deputatul Arseniu Vlaicu propune, 
ca pentru evitarea scenelor neplăcute în 
sinod, consistorul să fie îndrumat a re- 
visul regulamentul de afaceri, în acel în
ţeles, ca interpelările şi propunerile să fie 
comunicate în mo l prealabil prezidiului.

Propunerea e considerată de urgentă, 
şi se transpune consistorului, spre efec- 
tuire.

Se intră în ordinea de zi.
Raportul comisiunei şcolare. Rapor

tor A ic. Bogdan. In chestia planului de 
învăţământ, trimis consistorului din par
tea ministrului, în contra căruia s’a înain
ta t representaţiune din partea bisericii 
noastre, comisiunea propune luarea la cu
noştinţă, cu aprobare, a paşilor făcuţi în 
direcţia aceasta.

Se primeşte, dupăce întâiu deputa
tul Lazar Tritean, îndreaptă unele afirmări 
ce s’au făcut în sinod, cu privire la noua 
lege şcolară.

Acelaşi raportor propune, ca abecedarul 
compus de Dr. 1. Stroia şi consoţii şi pro
pus să fie aprobat ca manual de şeoale, 
să fie predat întâiu spre cenzurare unui 
specialist, apoi să se prezinte sinodului 
spre aprobare.

Se primeşte.
Deputatul Dr. V. Bologa, to t în nu

mele comisiunei şcolare, raportează în 
ch ştia şcoalelor. Ceteşte raportul consisto
rului cătră sinod, despre paşii întreprinşi 

p en tru  salvarea şcoalelor noastre.
Frumosul raport e ascultat cu aten

ţiune şi e primit cu aprobări generale.
Raportorul ceteşte apoi propunerea co

misiunei şcolare cu privire la acest raport. 
E  îm părţită în opt puncte. Se începe dis
cuţie asupra ei, punct de punct.

D eputatul R. íu rdu i propune, să se 
exprime mulţămită arhiereilor pentru paşii 
întreprinşi întru apărarea şcoalelor.

Punctul 1 al propunere! se întregeşte 
în acest înţeles. Punctele 2, 3, 4, 5, 6 şi 
7 din propunere se votează neschimbate.

La punctul 8 din propunere se des
chide discuţie. Vorbeşte deputatul Deme- 
triu Comşa, şi cere primirea punctului, 
adeofc, înfiinţarea unui fond cultural, a că
rui necesitate o motivează.

Deputatul Nicolae h a n  constată, că 
există deja un fond şcolar. E  numai pen
tru  augmentarea acestui fond.

Sinodul primeşte înfiinţarea unui 
fond cultural separat.

Deputatul 1. A. de Breda propune, 
ca cu celelalte amănunte, referitoare la 
înfiinţarea fondului, să fie încredinţat con
zistoriul.

Sinodal decide în acest înţeles.
Acelaşi raportor referează în chestia 

rugării învăţătorilor din cercul conferenţiar 
Braşov, de a se face fără amânare urcarea 
salarelor învăţătoreşti, şi îndrumă conzis
toriul, să se acomodeze în chestia aceasta 
literilor legii.

Propunerile deputatului Dr. Nicolae 
Comşa, făcute în şedinţa premergătoare, 
se recomandă conzistoriului spre luare în 
consideraţiune şi conformare.

Deputatul Romul Furdui e pentru 
luarea propunerilor deia ordinea zilei.

Vorbeşte deputatul Lasar Tritean, 
apărând conzistoriul în contra atacurilor 
îndreptate din unele părţi în contra con- 
sistoriului.

Răspunde propunătorul Dr. Nicolae 
Comşa, iar în urmă sinodul primeşte pro
punerea deputatului Furdui. Trece peste 
propuneri la ordinea zilei.

Se votează acum spesele împreunate cu 
întrunirea sinodului în sesiunea presentă, 
şi dupăce autenticarea procesului verbal 
al acestei ultime şedinţe se lasă în grija 
deputaţilor sinodali din Sibiiu, I. P. 8. Sa 
Arhiepiscopul şi Metropolitul loan Me
ţianu constatând, că toate agendele cari 
cad în competenţa sinodului sunt resol- 
vate, încheie sesiunea sinodală ou urmă
toarea vorb ire:

„Precum la începutul acestei sesiuni 
sinodale ăm implorat darul şi ajutorul 
lui Dzeu la lucrările noastre, aşa şi acum, 
când am terminat acele lucrări, cuyinese

mai nainte de toate a mulţămi lui Dzeu 
pentru înţelepciunea ce ni-a inspirat-o la 
lucrările noostre.

După Dzeu vă mulţămeso şi D-voa- 
stre dlor deputaţi pentru zelul, devota
mentul, dragostea şi buna înţelegere cu 
cari aţi conlucrat la resolvirea obiectelor 
pertractate, precum şi pentru bunăvoinţa 
cu care aţi căutat a mă sprijini în ne- 
8junsele mele, şi implorând binecuvânta
rea cerului asupra lucrărilor noastre, asu
pra D-voastre şi asupra tu turor a lor no
ştri, declar sesiunea sinodului nostru arhidie- 
cesan ordinar pentru anul 1908 de închisă“.

In numele sinodului deputatul Teodor 
Herman mulţămeşte Excelenţei Sale pen
tru  înţeleaptă conducere a dezbaterilor, 
dorind Excelenţei Sale, spre fericirea bi
sericei şi bucuria credincioşilor, înoă mulţi 
ani de viaţă.

Intre aclamările frenetice ale depu
taţilor sinodali, Excelenţa Sa părăseşte 
sala, la ora unu şi jum ătate d. a.

N O U T Ă Ţ I .
Procesul ziarului nostru. Publi

căm, fiindcă ne sileşte legea, în numărul 
de astăzi, pe pagina a patra, sentenţa 
adusă în procesul intentat ziarului nostru 
pentru delict de presă. Sentenţa e ridi
cată la valoare de drept şi e esecutabilă.

*
J u b ile u l  M o n a r h u lu i .  Din lipsă 

de loc aducem raportul despre sărbările iubi- 
lare dela Viena în numărul viitor.

*
Sentenţa aprobată. Caria regească 

a aprobat sentenţa judecătoriei cu juraţi 
din Cluj, prin care profesorul seminarial 
din Sibiiu, dl Dr, loan Lupaş, a fost con
damnat la trei luni temrpiţă de stat şi 200 
coroane amendă în bani, pentru un arti
col publicat în , rţara  Noastră* din anul 
trecut, şi considerat de agitatoric din partea 
procurorului.

Esamene. La gimnasiul de stat din 
Sibiiu se ţin esameneie cu elevii din clasa 
a opta în săptămâna aceasta, iar esame
neie de maturitate scripturistice în zilele 
18—19 Maiu n. şi cele verbale în 4, 5 şi 
6 Iunie n,

*
f  Dimitrie Jonaşcn, colonel în ar

mata austro-ungară, comandantul regimen
tului de artilerie nrul 28, a decedat în 
Przemysl, unde se afla staţionat. A fost 
înmormântat Dumineca trecută. Era ori
ginar din Rusca, comună grăniţărească din 
Banat.

O
Hymen. Silvia Nicoară şi Diomid Be

del ean, învăţător, fidanţaţi. Lupşa 28 Apri
lie 1908.

Domnul Andrem Bârsean, profesor 
în Braşov, membru ordinar al Academiei 
Române, ca comisar conzistorial pentru 
conducerea conferenţei învăţătorilor din 
oeroul Braşovului a pus pentru anul viitor 
un premiu de 200 coroane pentru învă- 
ţătoriul care va lucră mai bine tema ur
mătoare: „Care ar fi metoda cea mai p o 
trivită spre a satisface cerinţelor art. de 
lege XXVII din a. 1907 cu privire la pro
punerea 1. maghiare, ţinând în acelaş timp 
samă de scopul general al învăţământului 
primar şi de caracterul special al şcoale
lor noastre?“

#
f  Fany Tardini, cunoscuta artistă 

română, văduva artistului Al. Vlăd'.cescu, a 
decedat Joi, în Galaţi (România), în etate 
de 84 ani.

«
Scăderea scontului. Banca austro- 

ungară a scăzut scontul cu începere de 
Joi, săptămâna trecută, dela 4 şi jumătate, 
la patru procente.

*
O aniversare. In sinodul din Arad 

P. C. Sa Arhimandritul Mangra a făcut 
următoarea propunere: „La 3 Noemvrie 
1912 se împlinesc o sută de ani dela inau
gurarea preparandiei noastre din Arad, 
cea dintâi şcoală mai înaltă pentru Ro
mânii ortodoxi din ţările de sub coroana 
sftului Ştefan, din care au ieşit şi s’au 
recrutat învăţătorii şi luminătorii nemijlo
ciţi ai poporului român din părţile ungaro- 
banatiee. Propun, ca conzistorul din Arad 
să fie însărcinat a face toata dispoziţiu- 
nile şi îngrijirile trebuitoare a se scrie 
monografia şcoalelor româneşti din Arad, 
a preparandiei şi a institutului teologic, 
şi în legătură cu aceasta monografia lui 
Moise Nicoară, apostolul culturei naţionale 
şi înainte mergătorul emancipării ierarhice 
a bisericei noastre, ca astfet în anul 1912 
să se serbeze cu toată solemnitatea jub i
leul de o sută de ani dela . întemeerea 
preparandiei româna din Arad*,

Avanzare. Ou ziua de 1 Maiu preotul 
militar din Braşov, domnul Nicolae Fise- 
şianu, a fost avanzat din partea Maiestăţii 
Sale Ja raDgul de protopresbiter militar, 

a
Ape mari. Din Sebeşul-mare ni-se 

scriu următoarele: „Joi în 7 Maiu c. din 
cauză că a plouat mult şi s’a topit zăpada 
ia munte, precum şi din cauza groşilor 
(vr-o 500,000 şi 30,000 metri) cari au fost 
aruncaţi pe apă, s’a vărsat Drâganul prin 
comuna Sebeşul-mare, cauzând mari s tri
căciuni. Apa a dus o casă cu poeată ou 
to t şi o moară din Ciucea, unde a mai 
spart şi grapa cea mare, care a fost fă
cută anume ca să oprească groşii. Paguba 
făcută în pământuri, grădini şi ducerea 
de scânduri şi groşi, se urcă la sute de 
mii ooroane.®

#
Aur artificial. Un chimist din Ame

rica, ou numele Rudolf Hunter, se laudă, 
că după lungi esperimentări i-a succes să 
descopere procedeul de a fabrica aur. Des
coperirea e primită cu mare îndoială din 
toate părţile, deşi sunt profesori şi oa
meni de ştiinţă, cari afirmă, că nu e ou 
totul imposibil de a se fabrica aur. Nu
mai să nu fie vre-o şarlatanie la mijloc, 
ca a Francezului Lemoine, care fabrica 
diamante.

*
La fondul Victor şi Eugenia Tor- 

dâşianu pentru înzestrarea fetelor sărace 
au mai dăruit: Ilie Iosof, paroh, Paloş 1 
cor., Vincenţiu Pop, paroh, Sâmbăta-sup.- 
răs. şi soţia sa Elena n. Cloaje, 2 cor., 
Ieronim Nemeş, învăţător, Cristian 40 fii., 
Victor Lazar, învăţător, Constanţa 60 fii., 
Pompiliu Dan, învăţător, Zerneşti 40 fii., 
căpitanul o. şi r. George Radeş, din pri- 
legiul onomasticei sale, 3 cor., Sava Luca, 
înv., Satulung şi loan Dima, înv , Feldi- 
oară, fiecare câte 1 cor.

*
Dramă familiară. Un sfârşit fatal 

a avut căsnicia soţilor Vascher din Viena. 
Bărbatul Iosef Vascher, în urma unei certe 
cu soţia sa, a tras două focuri de revolver, 
rănindu-şi soţia grav şi’n urmă şi-a descăr
cat un glonte în tâmpla dreaptă. Un co
pil a nenorocitei părechi, în etate de 4 
ani, care a fost martorul acestei sânge
roase întâmplări, a avizat poliţia. La so
sirea autorităţilor, Iosif Vascher a fost gă
sit mort şi victima sa în agonie.

*
Hipnotizat şi farát. Comerciantul 

Moritz Grünfeld din Agram a fost victima 
unui furt pe linia Cluj Budapesta, petre
cut In următoarele îm prejurări: Pe drum 
Grünfeld a făcut cunoştinţa unui domn, 
oare s’a dat deasemenea drept comerciant 
şi care provocase discuţie asupra hipno
tismului. Grüufeld a consimţit să fie hip- 
noptizat şi când s’a trezit, tovarăşul său 
de drum dispăruse cu cele 13-000 de co
roane şi ai te hârtii de valoare ce Grün- 
féld avusese la sine.

Declaraţiune.
Pentru unele indigitări în favorul 

dezvoltării şi progresului şcoalei noastre 
poporale, ce am semnalat în cuvintele 
mele dela deschiderea conferenţei înv. din 
Orăştie şi s’au publicat în parte în ziarul 
„Libertatea“ din Orăştie, Nr. 18 din 2 Mai 
n. 1908, căror indigitări sinodul arhidie- 
cezan din Sibiiu în şedinţa sa din 6 Mai 
n. o. a şi satisfăcut prin sistemizarea unui 
al doilea post de referent şcolar, — „Te
legraful Român* m’a atacat în mod violent 
în Nr. 43 din 5 Mai n. c. sub titlu l: Lipsă 
de creştere ori necuviinţă.

Galumniei „Telegrafului Român* nu 
suut obligat a reflectă. Că am dat expre- 
siuue unui sentiment comun şi adevărat, 
dovadă e dispoziţia sinodului arhidiecezan 
sus amintită, ce s’a intonat expres în cu
vintele mele de la Orăştie. Mă simt însă 
obligat, pentru asemenea calumnie, a-mi 
căuta satisfacţia cuvenită pe calea legii 
înaintea forului judecătoresc competent. 
— Atâta pentru orientarea on. public 
cetitor.

Sibiiu, 8 Mai 1C08 n.
Dr. V. Bologa.

A 'otă. Greşeşte dl Dr. Bologa, când 
crede, că e calumnie, dacă se afirmă despre 
cineva adevărul. Dar greşeşte mai ales, 
când crede, că sinodul arhidiecezan ar fi 
aprobat „indigitărileu sale greşite, „semna
late* în Orăştie, pentruoâ sinodul chiar 
din contră, l’a desavuat şi desaprobat, 
exprimându-şi perfecta mulţămire cu cele 
ce s au făcut în athidieceză în interesul 
şcoalelor şi al învăţătorilor. Dovadă res
pingerea interpelării dlui deputat Dr. 
Comşa şi respingerea propunerilor sale, 
susţinute în sinod de dl Dr. Bologa. Iar 
ameninţarea ou judecătoria nu ne sparie, 
Vom dovedi ce am afirmat.



190 TELEGRAFUL ROMAN
A kir. törvényszék mint esküdt bíróság. Sz. 4099/908. A.

Szám 10108— 1007 bttö. T 7 “ é g ' i z é s .

Ö felsége a király nevében!
A kolozsvári kir. törvényszék mint esktidtbiroság Br. Rudnyánszky Béla curiai biró 

elnöklete alatt, Kerekes Iános és Kocsi Andor kir. tv. bírák valamint Pap István kir. tvsz. 
aljző mint jegyzőkönyvvezető részvétele mellett a kolozsvári kir. ítélőtáblának 2016 számú 
vádhatározatában Pacatian V. Todor vádlott ellen izgatás vétsége miatt foglalt vád felett — 
a kir. törvényszék mint esküdtbiroságnak 1907 évi 9528 szám allatt kelt végzése folytán 
dr. Jenei Aladár kir. alügyész mint közvádlónak szabadlábon levő vádlottnak Dr. Pordea 
Gyula ügyvéd mint védő jelentétében 1907 évi szeptember hó 20-án Kolozsvárt megtartott 
nyilvános tárgyalás alapján a vád és a védelem meghallgatása után következeteg

í t é l t :
A kir. törvényszék mint esküdtbiroság Pacatian V. (Viktor) Todor 55 éves gör. 

kel. vallásu haszuszói (Temes m.) születésű nagyszebeni lakos nős, gyermekes, vagyontalan 
gör. keleti érseki szentszéki hivatalnok és lapszerkesztő vádlottat miután az esküdtek ezen

f ö k é r d é s r e :
„Bünős-e Pacatian V. Todor mint szerkesztő abban hogy a Nagyszebenben megjelenő 

„Telegraful Roman“ czimü politikai lapnak 1906 évi deczembar 19-én kiadott 133 számában 
„Agitatorii“ czimü czikknek a 2594 1907 k. ü, számú vádiratában megjelölt kifejezéseivel a ; 
magyarországi nem magyar nemzetiségeket a magyar nemzetiség ellen gyűlöletre izgatta? 
Igen e vagy nem?

„liét“-nél több szavazattal „igen“-nel feleltek,
biróilag is bűnösnek mondja ki a btkv. 172 § 2 pontjába ütköző nyomtatvány utján elkövetett 1 
izgatás vétségében s ezért a btkv. 172 § alapján a foganatba vételtől számítandó io  (tíz) 1 
havi államfogházra és az 1892 XXVII t. ez. 3 § ban meghatározott czélokra fordítandó 15 
nap alatt különbeni végrehajtás terhe mellett a kolozsvári kir. ügyészséghez befizetendő és 
behajthatatlanság esetén a btkv. 53 § értelmében további 40 (negyven) napi államfogházra j 
átváltoztatandó áoo (négyszáz) korona pénzbüntetésre Ítéli. Elmarasztalja az eddig felmerült ! 
11 kor. 20 fillér valamint ez ezután felmerülendő bűnügyi költségek hordozásában. A „Tele
graful Roman* czimü lap kiadóját pedig arra kötelezi hogy a jelen ítéletet egész terjedel
mében a „Telegraful Roman“ legközelebb megjelenő számában az 1848 évi XVIII t. ez. 
35 § ban irt következmények terhe alatt tegye közzé. Dr. Pordea Gyula ügyvéd mint vádlott 
védőjének diját a saját felével szemben 300 (háromszáz) koronában állapítja meg.

I n d o k o k :
Minthogy az esküdtek a jelen Ítélet rendelkező részében idézett fökérdésre hétnél 

több „igen“-nel szavazott, minthogy az esküdtszék ezen Pacatian V. Todor vádlottra vonat
kozó határozatának tartalma a btkv. 172 § 2 bekezdésében irt nyomtatvány utján elkövetett 
izgatás vétségének minden alkatelemét magában foglalja vádlottat is biróilag kellett bűnösnek 
kimondani a btkv. 172 § 2 pontjába ütköző izgatás vétségében s figyelemmel azon súlyosító 
körülményre hogy vádlott hasonló cselekmény miatt már büntetve volt és ezzel szemben 
enyhítő körülmény fenn nem forog, a rendelkező részben kitett s a cselekménye súlyossá
gával arányban állónak talált államfogházra és illetve pénzbüntetésre kellett elitélni. A bűn
ügyi költségekben való marasztalás vádiolt bünösógének folyamánya s a Bp. 480 § án, az 
Ítélet közzétételére vonatkozó intészkedés a Bp. 574 § utolsó bekezdésén és az 1848 évi 
XVIII t. ez. 35 § án, az ügyvédi munkadij megállapítása pedig a Bp. 485 § án alapszik. ,

Kolozsvár, 1907 évi szeptember 20-án.

Ezen jogerős végzés azzal adatik ki, hogy ennek folytán a kir. törvényszék mint 
eskiidtbiróságnak 10108/907 B szám alatt hozott Ítélete jogerős és végrehajtható.

A kolozsvári kir. mrio UA no —l e 
zárt üléséből.

törvényszéknek 1908 április hó 23-áu tartott esküdtbirósági

Br. Rudnyáuszkyi s. k.
elnök.

Kiadatik azzal hogy nem jogerős.

K a z in c z y  s. k.
jegyző.

Br. Budnyánszkyi
elnök.

S. k.

589. szám B. 1908.

Ö Felsége a Király nevében a m. kir. Curia nyomtatvány utján elkövetett izgatás 
vétségével vádolt Pacatian V. (Viktor) Todor elleni bünperben — a me'yben a kolozsvári 
kir. törvényszék mint esküdtbiroság 1907 évi szeptember hó 20 ik napján 10108 sz. alatt 
Ítélt, vádlónak a vádlottnak és védőjének ez ítélet ellen közbevetett semmiségi panaszát 1908 
évi februar hó 5-ik napján tartott nyilvános tárgyaláson bírálat alá vevén. a kir. korona 
ügyésznek, nemkülönben Dr. Babes Emil ügyvédnek, mint vádlott védőjének meghallgatása 
után, következő

végzést lio/.ott:
A semmiségi panasznak a B. P. 385. §. 1. a) pontjára alapított része visszautasit- 

tatik, egyébb része pedig elutasittatik.

Indokok:
A semmiségi panasznak a B. P. 385. §. 1. a) pontjára alapított része, mint törvény

szerűen megnem jelölt, a B. P. 434. §-a értelmében visszautas tandó volt, mert a bejelentők 
nem neveztek meg semmiségi okot és a védekezésből sem tűnik ki, hogy a vádlott terhére 
rótt tettet, az esküdtek határozatában és ennek alapján az esküdtbiroság Ítéletében valónak 
elfogadott ama tény daczára, hogy vádlott a magyarországi nem magyar nemzetiségeket a ma
gyar nemzetiség ellen gyűlöletre izgatta, miért nem volaa a büutetőtörvény rendelkezései 
alá vonható.

Vádlott és védője a B. P. 384. §. 9. pontja (helyesen 427 §. 4. pontja) alapján 
azért használnak semmiségi panaszt, mert a kérdés nem valamely egyes nemzetiségnek egy 
másik nemzetiség elleni gyű öletre izgatására, hanem az összes nem magyar nemzetiségeknek 
a magyar nemzetiség elleni igazgatására tétetett fel. A védelem ebben törvénysértést lát 
azért, mert a törvény egyes számban lévén fogalmazva, a bűncselekmény csak egyes ala
nyokon követhető el.

A panasz alaptalan.
A büntető törvénykönyv, a közönséges nyelvhasználattal egyezően, egyes számot al

kalmaz mindazon esetekben, midőn általánosságban szól bizonyos nemű személyekről vagy
tárgyakról. így például ez a kitétel: .idegen ingó do lgo t.............elvesz“ (B. T. K. 333 §.)
nem azt jelenti, hogy lopást csak egyes dolgon lehet elkövetni, hanem magában foglalja az 
ingó dolgok többségét is. Ugyanez áll a B. T. K. 172. §. 2. bekezdésének szövegéről is, 
mely „valamely osztályt nemzetiséget vagy hitfelekezetet* említ. Vagyis az ott körülirt bűn
cselekmény tényálladéka nem csak akkor forog fenn, ha egy nemzetiség izgattatik egy másik 
ellen, hanem akkor is, ha több nemzetiség izgattatik egy nemzetiség, vagy egy nemzetiség 
több nemzetiség ellen. Az esküdtbiroság nem tévedett tehát, midőn a kérdést, a vádhoz ké
pest, a neheztelt szövegezésben tette fel.

Az alaptalan semmiségi panasz a B. P. 437. §. 4., bekezdése értelmében elutasí
tandó volt.

Nem volt figyelembe vehető a védőnek a mai tárgyaláson felhozott az a kifogása, 
hogy a B. T. K. 172. §. 2., bekezdésében meghatározott cse'ekménynek is tényálladóki eleme 
lévén az „egyenes felhívás*, az ezen ismérvet nélkülöző esküdtszéki határozat a nevezett bűn- 
cselekmény megállapítására alapul nem szolgálhat. A B. T. K. 172. §-a csak az elkö vetési 
mód tekintetében utal a B. T. K. 171 § ára, a cselekménynek tehát nyilvánosan szóval vagy 
nyomtatvány stb. által kell elkövettetnie, de az .egyenes felhívás“ nem ily elkövetési módja 
a B. T. K. 171. §-ában körülirt bűncselekménynek, hanem maga az elkövetési cselekedete. 
A B. T. K. 172. §-ában meghatározott cselekményeknél tehát az egyenes felhívás nem tény- 
álladéki elem, a mint ezt a kir. Curia állandó gyakorlata is megállapította.

Br. Rudnyánszky s. k , elnök.

Fublicatiune.j
Comuna bisericească din Cin- 

cul-mare pe basa resoluţiunii Prea 
Venerabilului Consistor Arhidiece- 
san dto 29 Martie nr. 3524 dă în 
întreprindere pe calea licitaţiunii mi- 
nuende care se va ţinea Duminecă, 
în 11/24 Maiu a. c. la 2 ore p. m. 
adoptarea şcoalei gr. orientale.

Preţul esclamării e 5160.25  
coroane după care să depnue vadiu 
de 10%.

Condiţiunile speciale să pot ve
dea la oficiul parohial ori când pănă 
la ziua de licitaţiune.

C i n c u - ma r e ,  16 April 1908
George Conta Emil Mandocea

paroh şi preş. notariu.
_______________ (IU) 1-1_________ ___

Aviz!
Să caută o

econoamă
pentru un preot dela oraş remas de 
tinăr văduv cu trei copii (cel mai 
mare de 10 ani şi cel mai mic de 
5 ani).

Îndatoriri are de a conduce me
najul casei şi a să ocupa de cre
şterea copiilor.

Să nu fie trecută de 60 ani, 
dar nici sub 40 ani. — Persoanele 
culte sunt preferate. — Condiţiuni 
avantagioase.

Ofertele să se 
straţia acestui ziar.

Strobl s. k., jegyző.

adreseze la admini- 
(109) 2—3

Nr. 116/1908 protopr. [106] 2—3

Publicare de licitaţiune.
Pe baza planului şi prelimina

rului de spese aprobat de Preave- 
neratul Consistoriu arhidiecezan Nr. 
881 Ep. din 26 Ianuar 1908 se dă 
în întreprindere pe calea licitaţiunei 
publice minuendă zidirea bis. gr.-or. 
rom. din Crilialma (Királyhalma pro
topopiatul Cohalmului).

Licitaţiunea se va ţinea în edi
ficiul şcoalei confesionale în 11 Maiu 
a. c. st. v. la 3 oare după ameazi. 
Preţul strigării e de 26403 cor. 85 
fileri.

Licitanţii au a depune înainte 
de începerea licitaţiunei vadium de 
5%, sau haitii de valoare sau patru 
garanţi respunzători plătitori recu
noscuţi de comitetul parohial.

Comitetului parohial îi stă în 
drept a concrede cu lucrarea pre 
oricare dintre minus-oferenţi.

Planul, preliminarul de spese şi 
toate condiţiunile se pot vedea la 
oficiul parohial din Crihalma.

C r i h a l m a  în 25 Martie st. v. 
1908.

Comitetul parohial:
George Bucur George Ghinde

par. gr.-or. not. bis.
Văzut: Ti tu V. Glieaja

protopresb.

Nr. 307/1908. [104] 3—3
Concurs.

Pe baza decisului consistorial Nr. 3906 
Bis. 1908, prin aceasta se repeţeşte concursul 
publicat în terminul prescris de normele în 
vigoare în Nr. 22/1908 a „Telegrafului Ro
mân“, pentru ocuparea postului de paroh în 
comuna biserisească gr.-or. Rapoltul-inare, 
tractul Geoagiului, şi se deschide nou con
curs cu termin escepţional de 15 zile dela a- 
ceasta publicare.

Emolumentele împreunate cu acest post 
sunt cele fasionate în coala B. pentru între
girea venitelor preoţeşti dela stat.

Doritorii de a ocupa acest post, au aşi 
aşterne cererile instruite conform normelor 
în vigoare oficiului protopresbiteral al Oră- 
ştiei în terminul indicat.

Concurenţii vor avea a se prezenta îna
inte de alegere în vreo Duminecă ori sărbă
toare spre a cânta, cuvânta şi eventual a şi 
celebră

O r ă ş t i e ,  16 Aprilie 1908.
Oficiul protopresbiteral al tractului Ge- 

oagiu în conţelegere cu corni* etul parohial 
respectiv.

Vasile Domşa
protopp. adm.

Publicaţiune.
Comuna parohială Pianul de 

jos dă repararea bisericei în între
prindere prin licitaţie minuendă, 
care se va ţinea Duminecă în 10 
Main c. nou la 2 oare d. a. în şcoala 
din loc.

Preţul strigării este K 5,520 89 ; 
vadiu 10%.

Planul, preliminariul şi condi
ţiunile de licitare să pot vedea la 
oficiul parohial.

Oficiul parohial gr.-or.
Pianul de jos, 1/14 Aprilie 1908.

I. Bena m. p.,
Nr. 205. Paroh-

Văzut:
Se b e ş ,  8/21 Aprilie 1908.

Oficiul protopresbiteral:
Sergiu Ifedean

(98) 3 -3  protopresbiter.

B u d a p e s t e n ,  1908 februán 5-én. 

Bernátli Géza s. k. Tárnái Iános s. k. előadó.

Prima şi cea mai veche întreprindere pentru vărsare de 
campane (clopote) din Ardeal

H t l i a l l  H a u c h e n
fabrică pentru vărsat clopote şi scaune de clopote din fer bătut, 

înfiinţată la anul 1822. Sighişoara, piaţa de sus nr. 47.
o firmă ce esistă dela 
anul 1822 şi se bucură 
de bun renume, se re
comandă tu turor comu
nelor bisericeşti a litera 
şi repara clopote de toată 
mărimea cu coroană de 
stejar ori de fer legat, 
cum şi clopote cu sunet 
armonic. Face şi scaune 
de clopote din fer bătut 
pentru unul sau şi mai 
multe clopote cu preţu
rile cele mai convenabile. 
Comandele se efeptuiază 
şi în depărtare. Clopote 
mai mici se află gata în 
tot timpul. Solvirea se 

va primi şi în rate.
(7) 7 -11

.Redactor respongsbă Teodor* Y. Kdifcwro |i tiparul tipografiei »rWdi«ß«w#*a,


